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 EMPRESA
Os comercios 
da vila decoran 
os seus espazos 
para o novo 
Concurso de 
Escaparates de 
Nadal”           P6

COMARCA
A Deputación 
inviste máis de 
390.000 euros 
na DP-4606 no 
Concello de  
Toques         P14

LECER
Texemanexe, un 
novo proxecto 
para dinamizar 
os recreos do 
IES                P21

 ENTREVISTA

Javier Castro,   
Espomasa    P23

A nova edición de ‘Este Nadal toca en Melide’ 
de Asetem  repartirá 6.000 euros en premios
A vixésimo quinta edi-
ción da iniciativa ‘Este 
Nadal toca en Melide’, 
impulsada pola Asocia-
ción de Empresarios e 
Empresarias da Terra 
de Melide, repartirá un 
ano máis 6.000 euros 
en premios na Gala de 
Nadal. 
 A xa tradicional 
campaña de Asetem ten  
como obxectivo princi-
pal impulsar e promover 
as vendas nos establece-
mentos de proximidade 
do municipio. Este ano 
participan en ‘Este Na-
dal toca en Melide’ máis 
de 70 comercios locais 
asociados. P3

Isa Suárez, responsable de Phone House en Meli-
de, detalla nesta entrevista todos os servizos que 
ofrecen na súa tenda e analiza o sector da telefonía, 
entre outras cuestións. P8

Phone House, unha tenda 
con diversos servizos

A Asociación Galega do Xogo Popular e Tradicional 
celebra o seu 20 aniversario con varias actividades 
este sábado 16 de decembro en Melide. Unha asocia-
ción referente no eido dos xogos populares.  P19

A Asociación Galega do Xogo 
celebra o seu 20 aniversario
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EditorialEditorial Tribuna de opinión
As materias máis 

esquecidas
Este Nadal escolle 

Melide
Xunta Directiva de ASETEM - CCA

O alumnado levantando man para participar na aula. / Foto: iStock Unha árbore de Nadal cos nomes de moitos dos comercios da vila. / Foto: Cerne

Estes días coñecéronse 
os resultados do alum-
nado español no Informe 
do Programa para a Ava-
liación Internacional dos 
Estudantes (PISA), uns 
datos que amosan o peor 
resultado de España den-
de o comezo desta inicia-
tiva. Son moitos os pais e 
nais que se amosan preo-
cupados polo rendemento 
académico dos seus fillos 
e fillas en materias como 
as matemáticas, histo-
ria, lingua ou bioloxía. 
Non obstante, hai outras 
competencias ou discipli-
nas que a pesares da súa 
importancia na vida do 
alumnado parecen pre-
ocuparnos menos. Neste 
grupo podemos incluír 
temas relacionados coa 
igualdade, a xestión das 
emocións, o autocoñece-
mento ou a educación se-
xual. 
 Ninguén dubida 
da necesidade do alum-
nado de coñecer e saber 
aplicar distintas habili-
dades e competencias da 
área científica, social ou 
lingüística; porén, é tan 
imprescindible saber fa-
cer correctamente unha 

regra de tres coma apren-
der a xestionar as emocións 
dun mesmo, así como poder 
escribir un texto coheren-
te e sen faltas de ortografía 
como poñer en práctica va-
lores arredor da igualdade. 
 O ensino é a ferra-
menta máis potente para 
poder avanzar e evolucionar 
como sociedade. Necesita-
mos familias, profesorado 
e Administracións impli-
cadas nesas temáticas que 
non soen vir nos libros de 
sociais ou física. Para isto, 
precisamos tamén de profe-
sorado que poida contar coa 
formación e recursos, hu-

manos e materiais, necesa-
rios para poder desenvolver 
estes eidos educativos que 
quedaron esquecidos. 
 A educación é a es-
peranza de que as cousas 
poidan cambiar a mellor, o 
vehículo que nos pode levar 
a unha sociedade máis fe-
minista, xusta, empática e 
comprensiva. Non desper-
diciemos as oportunidades 
de formar ás novas xera-
cións nas disciplinas que 
lles farán coñecerse mellor, 
por dentro e por fóra; así 
como tratar aos demais con 
empatía, respecto e igualda-
de. 
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A época do Nadal inxecta, 
nunha gran parte da poboa-
ción, a ilusión e ganas de 
regalar aos nosos seres que-
ridos, compartir comidas e 
ceas coa familia, así como 
de consumir nos comercios.
 É imprescindible 
que nestas compras e ac-
cións de consumo destas 
datas teñamos presente o 
noso compromiso cos esta-
blecementos de proximida-
de. A clientela debe ter en 
conta todas as facilidades 
e vantaxes que as tendas e 
locais do municipio aportan 
a este proceso de consumis-
mo como: impulsar un dos 

motores económicos da lo-
calidade, o trato personali-
zado, a xeración de postos 
de emprego, a calidade dos 
produtos e artigos que ofer-
tan ou a variedade, entre 
outras. 
 Este Nadal non es-
quezas escoller Melide, para 
mercar, comer, desfrutar e 
regalar. A nosa vila conta 
gran diversidade de esta-
blecementos, polo que non 
é preciso desprazarse ás ci-
dades ou grandes superfi-
cies para atopar os mellores 
agasallos. Nestas datas os 
teus mellores aliados son os 
comercios melidenses. 
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Un dos escaparates de Muxica Tenda Xoven co cartel de “Este Nadal toca en Melide” na porta. / Foto: Cerne

A nova edición da campaña comercial ‘Este Nadal toca en 
Melide’ de Asetem - CCA repartirá 6.000 euros en premios

A vixésimo quinta edición 
da iniciativa ‘Este Nadal 
toca en Melide’, impulsada 
pola Asociación de Empre-
sarios e Empresarias da Te-
rra de Melide, repartirá un 
ano máis 6.000 euros en 
premios na gala de Nadal. 

 A tradicional cam-
paña de Asetem, arrincou o 
pasado venres 1 de decem-
bro, co obxectivo principal 
de impulsar e promover 
as vendas nos establece-
mentos de proximidade da 
vila. Este ano participan en 

‘Este Nadal toca en Melide’ 
máis de 70 comercios locais 
asociados á entidade em-
presarial da comarca, eses 
son: Mis Mejores Labores, 
Laia Zapateiros, Pescados 
e Mariscos Manolo, Casa 
Alongos, Librería Cousas, 

Óptica Alain Afflelou, Or-
topedia Ortosaúde, Casa 
Mejuto, Flor de Toxo, A 
Barbería de Iago, Mobles 
Paula, Xoiería Silvela, Elec-
trosan, Leiva Motosport, 
Casa Santos, Zafiro Tours 
Melide, Carnicería Cardelle, 
Latexo Logopedia, Mercería 
Marvi, Mobles Ares, Sport-
moda, Panadería Toques, 
Óptica Melide, Xoiería Oro 
Ley, Colorín Colorado, Es-
cala Espectáculos, Estación 
de Servizos Corredoiras, 
Zapatería Romero, Sakho, 
Centro de Estética Meixela, 
Cociñas Buján, Toysmania-
tic, Muxica Tenda Xoven, 
Bodegas Mejuto, Intres 
Fotografía, Óptica Tábora, 
Xoiería Roval, CC Xestión, 
Goalkers Melide, Melimá-
tica, Sueños e Dándolo, 
Electricidade Vilela, Crea-
ciones MJ, Pro Diva, Calza-
dos Broz, Salón de Peiteado 
Santín&Amo, Casa Juanito, 
Pastelería Trisquel, Estan-
co Angarela, Froitas Celia, 
Estación de Servizos Yethi, 
Floristería Maru, Recam-
bios Sando, Pasarela Moda, 
Viñoteca Ribeirao, Pulpería 
Ezequiel, Mercería Isabel, 
Carnicería Penas, Anic Di-
fusión, Parrillada Carburo, 
Xanela Ocio e Animación, 
Panadería Manso, Magnin, 
Esse Clinic, Daniel’s Bar-
ber, Chiquitín, Grupo No-
guerol, Parafarmacia Ulloa, 
Recambios Vulcano, Paste-

lería Estilo, Sobratok Xim-
nasio, Phone House e Car-
nicería Maruja.
 Estes establecemen-
tos de proximidade entre-
garán unhas rifas numera-
das ata o vindeiro venres 
12 de xaneiro, día no que se 
celebrará a Gala de Nadal 
desta iniciativa, ás 20:30 
horas no Centro Sociocul-
tural Mingos de Pita. Neste 
evento, realizarase o sorteo 
dos premios, ante a notaria 
do municipio, para coñecer 
os gañadores e gañadoras 
de: un premio de 2.000 eu-
ros, dous de 1.000 e catro 
de 500 euros para gastar 
nos comercios locais. Ade-
mais, entre todas as persoas 
que asistan a esta gala sor-
tearase unha “Experiencia 
Asetem”, valorada en 350 
euros. 
 As bases de ‘Este 
Nadal toca en Melide’ po-
den consultarse na páxi-
na web de Asetem - CCA 
(www.asetem.com). Sobran 
os motivos para mercar to-
dos os regalos destas datas 
nos comercios de proximi-
dade da vila porque, unha 
vez máis, comprar en Meli-
de ten premio. Ademais, os 
membros da directiva que-
ren agradecer a todos os es-
tablecementos a súa partici-
pación e implicación nunha 
das grandes campañas or-
ganizadas pola Asociación 
empresarial. 
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“A nosa Xenebra M54 é un proxecto lento e de moito traballo”

- Vides de sacar ao mer-
cado o voso novo pro-
duto, a Xenebra M54, 
como foi o proceso de 
creación?
- José Antonio Mejuto: 
Co proceso de creación le-
vamos 3 anos facendo pro-
bas no noso laboratorio, 
con distintos botánicos e 
alcohois, ata que finalmente 
demos coa nosa xenebra, a  
que transmitía nosa perso-
nalidade. 
 Para chegar a este 
punto recorremos a empre-
sas da contorna como Mil-
hulloa, para aconsellarnos 
e adquirir os mellores botá-
nicos. Obviamente, todos as 
plantas e flores que puiden 
conseguir en Melide apostei 
por elas pero houbo outras, 
como poden ser os pétalos 
de rosa ou a pementa rosa, 
que merquei fóra. 
 O proxecto da xe-
nebra parte dunha base 
alcohólica na que, poste-
riormente, nós facemos a 
maceración. A base alco-

Todos os membros que forman a familia de Casa Mejuto nas súas instalacións en Melide, na Ronda de Pontevedra. / Foto: Actualizados Comunicación

Mejuto? 
- J.M: A nosa esencia reside 
na familia. Con isto refíro-
me a que cando quitamos 
un produto ao mercado so-
mos moi esixentes co mes-
mo, antes de nada intenta-
mos que nos satisfaga a nós. 
A esencia da Xenebra M54 
vai ser unha mestura de dis-
tintos tipos de xenebras, as 
máis coñecidas soen ser as 
que son as máis secas e por 
outro lado as máis frutais, 
nós mesturamos distintos 
botánicos para ter máis pú-
blico. Sempre aspiramos a 
mellorar os produtos que 
hai no mercado pero o que 
nunca podemos perder é o  
noso selo, que a xente saiba 
polo seu sabor se toma unha 
bebida de Casa Mejuto. 
- Como foi a acollida 
desta Xenebra M54? 
- J.M: Nós temos unha serie 
de produtos que son como 
os ases da baralla que sem-
pre funcionan, porén cada 
vez o público é máis recep-
tivo a probar cousas novas. 

Se ti consegues a confianza 
da nosa clientela van estar 
máis aberto a probar novas 
elaboracións, polo que coa 
Xenebra tivemos moi boa 
acollida. É moi importante 
escoitar á xente porque así 
poderás corrixir pequenas 
cousas que non funcionan e 
confirmar cando as cousas 
están ben feitas. 
- Por que M54 foi o nome 
escollido para esta nova 
bebida?
- J.M: A m de Mejuto e 54 
é unha pequena homenaxe 
as nosas orixes. Sempre nos 
gusta destacar de onde e de 
quen vimos, a nosa esencia 
segue sendo a mesma. 
- Un ano máis continua-
des co Viño Espumoso. 
- J.M: Si, o Espumoso é, 
ao igual que a Xenebra, un 
produto que mimas moito e 
fas en pequenas cantidades. 
Co noso Viño Espumoso 
Brut Nature continuamos 
aprendendo ano tras ano 
e mantendo o noso selo de 
identidade. 

hólica é a mellor que con-
seguimos no mercado, é un 
alcohol triplo destilado de 
trigo. Logo, o que facemos 
é a maceración de todos os 
botánicos xa nun alcohol de 
moi alta calidade,  dado que 
cantas máis destilacións su-
fra mellor calidade acada. 
Isto débese á gran cantida-
de de materiais pesados que 
están en suspensión e que-
dan no destilador, os que 
soben son os alcohois su-
periores e de gran calidade. 
Entón, nós aínda por enci-
ma de ter tres destilacións, 
a ese produto facémoslle 
unha maceración con máis 
de 15 botánicos. 
- Como é o proceso de 
maceración? 
- J.M: Pois dado que non 
todos o botánicos precisan 
o mesmo tempo de macera-
ción, decidimos que segun-
do o tempo que precisa cada 
un maceramos en pequenos 
envases de 20 litros, a con-
tinuación, realizamos un 
filtrado final e engadímolo 

no destilador de cobre. Cos 
botánicos o que queremos é  
trasladar a nosa personali-
dade. 
 O proceso de desti-
lado é lento, dura entre 17 
ou 18 horas, para obter un 
tipo de xenebra que se cha-
ma London Gin. Para entrar 
dentro desta denominación  
non se pode engadir nin 
edulcorantes, azucres ou 
aromas artificiais. Con isto, 
o consumidor obtén unha 
garantía de que o produto 
foi destilado integramente 
por nós e con botánicos e 
aromas naturais. 
 Esta xenebra é un 
proxecto de moito traballo, 
laborioso e lento. Neste tipo 
de elaboración non se pode 
ter présa porque non hai un 
un protocolo escrito de can-
to ten que macerar un botá-
nico, xa que dependendo do 
tempo aportarán uns mati-
ces ou outros. A nosa filoso-
fía é realizar os produtos da 
máxima calidade posible. 
- Cal é a esencia de Casa 
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A Asociación empresarial lanza unha campaña 
nas redes de “Escaparate Virtual do Nadal”

Perfil de Instagram de Asetem, unha das redes sociais a través do que se realizará a campaña. / Foto: Asetem

A Asociación empresarial 
da comarca (Asetem), lan-
za unha campaña nas re-
des sociais de “Escaparate 
Virtual do Nadal”, a través 
desta iniciativa a veciñanza 
e visitantes poderán coller 
ideas para regalar este Na-
dal mediante o Facebook, 
Instagram e Twitter da en-
tidade. 
 Neste novo proxecto 

de dinamización do comer-
cio de proximidade, duran-
te varias semanas do mes 
de decembro e a primeira 
de xaneiro, Asetem irá amo-
sando nas redes ideas de 
produtos ou artigos de dife-
rentes establecementos do 
municipio para estas datas. 
 As imaxes publica-
das serán as enviadas polos 
propios comerciantes para 

Novembro continúa sendo un mal mes 
para os datos do paro na comarca

O mes de novembro non 
rompe coa súa tradición e, 
un ano máis, soben os datos 
do paro da comarca da Terra 

A fachada da Oficina de Emprego de Melide, situada Rúa Eduardo Álvarez Carballido. / Foto de arquivo

esta campaña, se algún aso-
ciado ou asociada aínda non 
enviou as súas propostas e 
quere facelo pode ata este 
mesmo venres. 
 O obxectivo desta 
iniciativa é amosar a gran 
diversidade de produtos 
das tendas e negocios da lo-
calidade para animar a veci-
ñanza e visitantes a mercar 
en Melide. 

A Asociación de Empresa-
rios e Empresarias da Te-
rra  de Melide recibe unha 
subvención de 8.500 euros 
para deseño, edición e dis-
tribución do xornal Cerne. 
 Esta axuda econó-
mica está recollida dentro 
do Programa de Subven-
cións dirixido a entidades 
sen ánimo de lucro da pro-
vincia da Coruña para a rea-

 O maior aumento 
volvémolo atopar en Melide 
con 32 persoas desempre-
gadas máis (quedando en 
331), a maior suba no que 
vai de ano. No caso de San-
tiso a penas hai variación, 
xa que sube nun único des-
empregado (en total 51). O 
concello de Sobrado remata 
novembro co mesmo nú-
mero de parados e paradas 
(39 en total). Por último no 
municipio de Toques ponse 
o punto máis positivo, dado 
que baixa en 5 o número 
de persoas desempregadas 
(quedando a cifra final en 
25).
 Unha vez máis, é o 
eido dos servizos o sector 
coa maior cifra de parados 
na Terra de Melide, cun total 
de 290. O eido con mellores 
datos é do construción, con 
27. Se analizamos os datos 
por idades, os menores de 
25 volven levar a peor parte.

 Nas comarcas limí-
trofes a situación é bastan-
te similar, dado que a suba 
é xeneralizada agás no caso 
do Deza. Na zona de Arzúa o 
incremento da cifra de per-
soas desempregadas é de 
9, sendo o propio concello 
de Arzúa onde se presen-
ta o maior aumento con 12 
parados máis e Boimorto a 
vila con mellores datos, con 
6 persoas que atoparon em-
prego. Na comarca da Ulloa 
os datos non son nada po-
sitivos, xa que conta con 30 
desempregados e desem-
pregadas máis, nesta zona 
é Monterroso o municipio 
con maior incremento (13); 
nesta comarca medra o paro 
en todas as localidades. Pola 
outra banda, no territorio do 
Deza hai mellores novas, xa 
que 29 persoas atoparon tra-
ballo no mes de novembro; 
neste caso son Lalín e Silleda 
as vilas con maior descenso. 

O presidente da Deputación na última visita a Asetem. / Foto de arquivo

Asetem recibe unha subvención 
de 8.000 euros para o Cerne

lización de actividades de 
promoción económica du-
rante o ano 2023.
 Esta axuda conce-
dida permite facer fronte a 
parte dos gastos que impli-
ca a maquetaxe, deseño e  
redacción dos números do 
Cerne e, que siga a ser, unha 
publicación de información 
comarcal de distribución 
gratuíta. 

de Melide. Campañas como 
o Black Friday non foron 
suficientes para descender o 
número de persoas desem-

pregadas, que en novembro 
acada os 446, o que supón 
unha suba de 32, un máis 
que en outubro.  
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Os establecementos melidenses decoran os seus espazos 
para a nova edición do Concurso de Escaparates de Nadal

O escaparate gañador da pasada edición do concurso, neste caso de Mis Mejores Labores. / Foto: Concello de Melide

Os establecementos do mu-
nicipio decoran os seus es-
pazos para a nova edición 
do Concurso de Escapara-
tes de Nadal. 

 Como xa vén sendo 
habitual, o Concello de Me-
lide, a través da Concellería 
de Urbanismo e Comercio, 
organiza unha competición 

para escolmar o escaparate 
mellor decorado. Este ano 
participan diversos comer-
cios da vila, o que será un 
incentivo a maiores para 

mercar nas tendas de proxi-
midade durante estas datas. 
 A decoración dos 
establecementos debe ter 
relación co ambiente e mo-
tivos natalicios. No caso 
de expoñer algún texto ten 
que estar escrito obrigato-
riamente en lingua galega. 
O xurado terá en conta a 
súa orixinalidade, estética, 
ambientación, creatividade 
e montaxe. 
 Os escaparates par-
ticipantes deben permane-
cer decorados ata o vindei-
ro domingo 7 de xaneiro 
de 2024. Esta competición 
do Nadal premiará tres 
comercios: o gañador con 
1.000 euros, o segundo le-
vará 500 euros e, por últi-
mo, o terceiro, 250 euros. 
Os membros do xurado, en 
número impar, serán de-
signados polo Concelleiro 
de Urbanismo e Comercio 
do Concello de Melide. 
 A primeira posición 
será outorgada pola maio-
ría de votos. O xurado po-
derá eliminar por defecto 
os establecementos con-

cursantes que non se axus-
ten ao disposto nas bases e 
a decisión será inapelable. 
A decisión do xurado será 
pública e realizarase o vin-
deiro martes 9 de xaneiro 
de 2024, ás 12:00 horas no 
Salón de Plenos da Casa 
Consistorial. Ademais, un 
ano máis o nivel dos esta-
blecementos participantes 
volve ser moi alto polo que 
os membros do xurado te-
rán difícil escoller os tres 
mellores. 
 Os gañadores do 
ano pasado foron: Mis Me-
jores Labores, Carnicería 
Cardelle e Toysmaniatic 
Melide. 
 Nestas datas espe-
ciais, esta iniciativa da Ad-
ministración local promove 
e dinamiza as compras nos 
comercios de proximidade, 
xa que animan e incentivan 
á clientela para apostar por 
mercar en Melide, o que 
por outra banda sempre é 
un acerto. Así mesmo, pro-
mociona o turismo e visitas 
para ver a decoración de 
Nadal no municipio.

A nova convocatoria do Bono Enerxía Peme 
abrirá o prazo de solicitudes o 10 de xaneiro

Unha man cambiando as bombillas por outras máis eficientes. / Foto: iStock

A Xunta de Galicia abrirá o 
prazo de solicitudes da nova 
convocatoria do Bono Ener-
xía Peme o vindeiro 10 de 
xaneiro de 2024.
 Este programa de 
axudas ten como finali-
dade mellorar a eficiencia 
enerxética das empresas e 
autónomos. Os proxectos 
subvencionables pódense 
realizar dende o 1 de xaneiro 
ata o 2 de outubro de 2024 e 
o prazo de presentación vai 
dende o 10 de xaneiro ata o 
26 de xuño. 
 Nesta subvención 
as actuacións divídense en: 
bono asesoramento ener-
xético, dirixido a diagnósti-
cos enerxéticos que inclúan 
inventario dos principais 
equipos consumidores do 
centro de traballo, análise 
do consumo, propostas de 

optimización enerxéticas, 
así como a mellora da con-
tratación e facturación que 
avalía o custo e aforro econó-
mico derivado; neste punto 
tamén entran as auditorías 
enerxéticas que, ademais 
do contido dos diagnósti-
cos, deben complementar 
a parte de análise de con-
sumo con medicións e, na 
parte da proposta de mello-
ra, debe analizar actuacións 
de eficiencia enerxética, de 
implantación de enerxías 
renovables, mellora da con-
tratación e facturación, así 
como a implantación de sis-
temas de telexestión e au-
tomatización que permitan 
reducir o consumo. Outro 
dos apartados desta axuda é 
o bono envolvente: elemen-
tos de control solar, agás os 
que incorporen publicida-

de. Por outra banda, está 
o bono climatización, para 
incorporar equipos que per-
mitan reducir o consumo de 
enerxía das instalacións de 
climatización, ventilación e 
auga quente sanitaria. Esta 
medida contempla só ins-
talacións fixas, destinadas 
á climatización e ou pro-
dución e consumo de auga 
quente sanitaria do estable-
cemento. A continuación, 
atopamos o bono ilumina-
ción: renovación de equipos 
de iluminación interior e ou 
exterior, incluídos rótulos e 
escaparates, por outros que 
utilicen tecnoloxía LED e os 
elementos de control aso-
ciados. Logo, o bono insta-
lacións eléctricas: mellorar 
a eficiencia enerxética en 
instalacións eléctricas que 
garantan unha subminis-

tración con calidade e fia-
bilidade. O bono equipo in-
clúe a renovación do equipo 
consumidor de enerxía 
como cafeteiras, lavado-
ras, secadoras ou mobles 
frigoríficos, sempre que se 
acredite unha cualificación 
enerxética B ou superior. 
Por último, está o bono in-

mótica: sistemas domóticos 
ou inmóticos que permitan 
xestionar a enerxía e o gasto 
de forma máis eficiente. 
 A inversión mínima 
é de 1.000 euros por solici-
tude sen incluír o IVE, agás 
o bono de asesoramento 
enerxético que é de 200 eu-
ros sen IVE. 
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“En Phone House ofrecemos diferentes servizos 
de telefonía, seguros, electricidade e alarmas”

Isa Suárez, responsable de Phone House, no interior do seu establecemento en Melide. / Foto: Cerne

- Que servizos e produ-
tos ofrecedes en Phone 
House?
- Isa Suárez: Servizos de 
telefonía, fibra, liñas móbi-
les tanto de contrato como 
de prepago, electricidade, 
servizo técnico, seguros e 
todo tipo de accesorios. A 
maiores, tamén temos o 
servizo de renting de telé-
fonos.  
- Como é o funciona-
mento do renting? 
- I.S: Funciona como un 
aluguer, adquires un móbil 
que vai cun seguro a todo 
risco durante dous anos e 
pasado este tempo pódelo 
devolver, cambiar ou que-
darte con el. 
- Cales son os produtos 
máis demandados pola 
clientela?
- I.S: Teléfonos, acceso-
rios, fibra, liñas de móbil 
e seguros. Logo, o tema da 
electricidade é algo que a 
xente non demanda tanto 
de primeiras pero aínda así 
xa temos moitos clientes. 
As persoas que contrata-
ron con nós o servizo da luz 
están moi contentos, ade-
mais, se outra compañía 
che fai unha oferta mellor 
nós sempre a igualamos. 
- A telefonía é un sector 
complexo para traba-
llar de cara ao público. 
- I.S: Totalmente. É certo 
que dende que non leva-
mos Vodafone as queixas e 
reclamacións foron moito 
a menos. Polo xeral, cando 
o cliente vén para revisar 
unha factura que ten un 
importe superior ao acor-
dado, unha vez que revisa-
da observamos que é por 
unha chamada a un 902 ou 
un contestador, ... é dicir, 
non é que a compañía quei-
ra enganarnos e cobrarnos 
máis, senón que hai certos 
servizos que incrementan o 
prezo acordado ou estable 
da tarifa.  
- A xente prefire reali-
zar as xestións na ten-
da ou a través de canles 
non presenciais?

- I.S: Pois hai unha boa par-
te da xente, normalmente 
de idade máis avanzada, 
que contrata os servizos a 
través de chamada, o pro-
blema é que despois moi-
tos veñen aquí e quéixanse 
porque non lles explicaron 
ben as tarifas e contrata-
ron unhas que non se lles 
adaptan ás súas necesida-
des. No caso da xente nova, 
o máis habitual é que xa 
saiban o que queren entón 
non teñen este problema. 
Se vés a tenda sempre vas 
ter un trato personaliza-
do, podemos ver o que ten 
contratado, buscamos as 
súas necesidades, facemos 
comparativa e dámoslle a 
mellor opción. 
- A experiencia é un fac-
tor importante a ter en 
conta no teu traballo. 
- I.S: Si, nós levamos moi-
tos anos traballando neste 

sector. Primeiro no que era 
a tenda de Vodafone e logo 
pasou a ser Phone House, 
hai sete anos. Polo tanto, 
nunha vila pequena como 
Melide coñeces ben os teus 
clientes, sabes máis ou me-
nos o que ten cada un e as 
experiencias que tiveron 
noutras compañías. 
 Non obstante, aín-
da que leves moitos anos 
os servizos van cambiando. 
Tes que estar formándote e 
actualizando os teus coñe-
cementos constantemen-
te. Cada marca pon unhas 
normas, funcionan dunha 
maneira diferente e piden 
requisitos distintos. Hai 
que saber todo isto para 
funcionar do mellor xeito 
con elas. Aínda que non 
haxa xente de maneira pre-
sencial estamos traballan-
do igual. 
- A clientela  que valora 

máis á hora de mercar 
un teléfono?
- I.S: Hai de todo. Dende 
xente que quere os míticos 
teléfonos de teclas, moitos 
queren smartphones bási-
cos e hai quen pide marcas 
concretas buscando certas 
características en concreto. 
 A maiores, tamén 
vendemos teléfonos rea-
condicionados, a maio-
ría, de gama alta (iPhone 
e Samsung). Este tipo de 
servizo funciona moi ben, 
veñen cun ano de garantía 
e pódeslle facer un seguro 
como se fose novo. Traba-
llamos moito contratan-
do seguros para móbiles 
porque se non o tes e che 
rompe, normalmente, non 
compensa nin mandalo a 
revisar. Os seguros teñen 
unha duración de cinco 
anos, actualmente parece 
case imposible que unha 

persoa estea co mesmo te-
léfono tanto tempo pero 
hai quen si. 
- Notas que cada vez tes 
clientela máis nova? 
- I.S: Si, cada vez o uso dos 
móbiles é a idades máis 
temperás pero iso xa é 
cuestión de cada familia. 
- Como é xestionar den-
de unha mesma tenda 
diferentes compañías?
- I.S: Segundo o que sepas 
que ten e necesie a persoa, 
ti podes encamiñalo cara 
unha compañía ou cara ou-
tra. Por exemplo, unha per-
soa que che comenta que 
precisa xigas ilimitados 
non o podes meter nunha 
compañía que os limita e 
á inversa. Queremos que o 
cliente ou clienta estea có-
modo e contento coa túa 
xestión, tes que poñerte 
no seu lugar e ofrecerlle o 
máis axeitado. Non é espe-
cialmente difícil xestiona-
las todas. 
- Ides ter algunha nova 
proximamente?
- I.S: Si, a partir de agora 
ampliamos os nosos ser-
vizos e tamén contaremos 
con alarmas e sistemas de 
seguridade. 
 Ademais, poñer en 
valor que na tenda de Pho-
ne House sempre hai ofer-
tas vixentes, normalmente 
soen durar dous ou tres 
días agás nas campañas 
máis grandes como o Black 
Friday ou de Nadal que du-
ran máis tempo. Ofertas 
temos sempre, algunhas 
veces de tarifas outras de 
aparellos e outras de acce-
sorios. De feito, de cara a 
Nadal vai haber diferentes 
promocións e descontos. 
O mes de decembro é un 
período de vender moito 
para regalar. Solemos ter 
un pouco de todo en stock. 
De non ser asíi, chegan os 
pedidos dun día para ou-
tro. Xestionamos garan-
tías e devolucións, e nestas 
próximas fechas son servi-
zos que a xente agradece 
moito. 
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Casa Alongos participou na Feira de Turismo 
de Valladolid para amosar os seus sabores

O persoal de Casa Alongos na Feira Internacional de Valladolid promocionando a nosa gastronomía. / Foto: Casa Alongos

O persoal de Casa Alongos, 
liderado por Concha Casa-
res, participou na Feira In-
ternacional de Turismo de 
Interior en Valladolid para 
amosar os seus sabores.
 No posto da Depu-
tación da Coruña e baixo 
o lema “A Provincia Que 
Sabe”, Concha Casares, co-
ciñeira do restaurante Casa 
Alongos de Melide, realizou 
un showcooking no que 
elaboraron dous dos seus 
pratos: carne ao caldei-

ro (xarrete de vaca Limiá 
ecolóxica de Chotoiba con 
pataca, crema de pericos e 
pementón da Vera) e tostas 
de nabiza con queixo Arzúa 
- Ulloa e chourizo de porco 
celta “celtagal”. 
 Neste evento de 
promoción do turismo de 
interior, celebrado a media-
dos de novembro,  o persoal 
de Casa Alongos preparou 
máis de 100 tapas, en dous 
pases, para o público que se 
achegou ata o recinto feiral 

para probar os sabores da 
nosa provincia. 
 Para Concha Casa-
ras, esta “foi unha expe-
riencia incrible, estamos 
moi agradecidos á Deputa-
ción da Coruña pola invita-
ción”. 
 Feiras coma esta 
permiten facer promoción 
e poñer no mapa pequenas 
localidades como Melide, 
así como amosar todo o 
potencial da gastronomía e 
dos produtos da nosa terra. 

O proxecto de Rehabilita-
ción do Pazo das Figueiras,  
da melidá Cristina Combo, 
premiado cun dos accésit 
polo xurado dos Premios 
Galicia 2022-2023 que o 
Consello Galego de Arqui-
tectura Técnica concedeu 
aos Traballos de Fin de 
Grao defendidos na Escola 
Universitaria de Arquitec-
tura Técnica da Coruña. 
 Este recoñecemen-
to académico premia o 
proxecto de Cristina Combo 

O Pazo das Figueiras, en Folladela, protagonista do proxecto. / Foto: Abeancos

O proxecto de rehabilitación do Pazo 
das Figueiras premiado pola COATAC

arredor da rehabilitación 
do Pazo das Figueiras, un 
inmoble situado na aldea 
do mesmo nome e na parro-
quia de Folladela (Melide). 
 Este pazo do século 
XVIII é xunto co de Tarrío, 
na parroquia de Xubial, ós 
únicos que poden conside-
rarse de como tal no terri-
torio do concello de Melide. 
Este inmoble conta con ca-
pela, pombal e ciprés. O es-
tado de conservación actual 
deste pazo é regular. 
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Podería parecer que a con-
sulta dunha logopeda ten 
máis materiais “tradicio-
nais” que recursos tecno-
lóxicos pero a realidade é 
que, como calquera outra 
profesión, o avance tecno-
lóxico implica que o noso 
labor se vai modificando e 
complementando con no-
vas tecnoloxías.
 Dependendo da fi-
nalidade podemos usar a 
tecnoloxía para avaliación, 
intervención, investigación 
ou para manternos actuali-
zadas como profesionais.
 Se falamos de ava-
liación, contamos con pro-
gramas de análise acústico 
e/ou do espectro sonoro 
que permitirán observar 
parámetros individuais da 
fala e a voz. Estes produtos 
dixitais poden medir aspec-
tos relacionados con respi-
ración, fonación, resonan-
cia e articulación. Ademais 
son útiles para cuantifica-
los e coñecer as variacións 
ao longo do tempo neses 
parámetros. Tamén exis-
ten softwares destinados á 
linguaxe que permiten rea-

lizar unha análise informa-
tizado e comparativo coas 
formas correctas en canto 
a características fonéticas, 
fonolóxicas, semánticas, 
morfosintácticas e prag-
máticas. No eido da deglu-
tición as principais probas 
diagnósticas (videofluoros-
copia, fibroendoscopia ou 
manometría) dependen de 
avances a nivel tecnolóxico 
e melloran as nosas inter-
vencións.
 Hai outros instru-
mentos para o diagnósti-
co obxectivo na logopedia 
como poden ser a electro-
miografía de superficie 
(EMGs), os ultrasons ou 
o Iowa Oral Performance 
Instrument (IOPI) que per-
miten a análise de disfun-
cións na musculatura ora-
facial e larínxea.
 Por último, hai que 
mencionar a informatiza-
ción dos test que usamos 
en clínica que cada vez está 
máis estendido e que nos 
permite ter en conta varia-
bles que con papel e lapis 
se poden escapar.
 Se falamos de in-

tervención, podemos usar 
aplicacións multimedia 
interactivas que permitan 
facer unha intervención 
individualizada e maior 
retroalimentación para a 
persoa usuaria así como un 
seguimento do rendemen-
to alcanzado coas activi-
dades. Existen programas 
destinados a aprendizaxes 
específicas que podemos 
usar como no caso da lecto-
escritura, da estimulación 
lingüística ou de rehabili-
tación da linguaxe. Tamén 
programas de estimulación 
auditiva e por suposto, 
dispositivos como os au-
dífonos e os implantes co-
cleares poden considerarse 
tecnoloxía ao servizo da lo-
gopedia.
 A electroestimula-
ción como ferramenta de 
intervención en patoloxías 
que cursan con dificulta-
des fonatorias e/ou deglu-
torias é un exemplo máis, 
así como os comunicadores 
dos que falabamos o mes 
pasado (SAAC). Se facemos 
proxección cara ao futu-
ro, a realidade aumentada 

para a terapia nalgunhas 
patoloxías ou incluso da 
IA (Intelixencia Artificial) 
poderán ser utilizadas para 
mellorar a experiencia pro-
fesional.
 Non obstante, hai 
que ter en conta que moitos 
destes recursos teñen un 
alto custo e que se alonxan 
do contexto natural de in-
tervención que se quere 
potenciar para xeralizar 
aprendizaxes polo que hai 
que escollelos de forma in-
dividualizada e fundamen-
tada para sacarlle o maior 
aproveitamento posible.
 No caso da inves-
tigación, recoller datos e 
sacar conclusións implica 
a utilización de programas 
informáticos de rexistro 
que permita a súa análise. 
Por último, trala pandemia, 
a formación online permi-
tiu que a actualización das 
profesionais se fixera de 
forma máis sinxela a través 
da tecnoloxía. Aínda que en 
moitas aprendizaxes a pre-
sencialidade e as técnicas 
menos tecnolóxicas sexan a 
mellor opción.

TECNOLOXÍA EN LOGOPEDIA

Cando eu cheguei a Melide, alá polo ano 90, 
Emilio Ares era un referente no sector empre-
sarial do municipio.  Nun primeiro momento 
chamoume a atención o seu carácter afable e 
cariñoso con todo o mundo. 
 O destino quixo que, uns anos máis tar-
de, compartiramos largas xornadas de traba-
llo e innumerables reunións na Asociación de 
Empresarios e Empresarias da Terra de Meli-
de. Grazas a este tempo xuntos puiden coñecer 
a gran calidade humana de Emilio, un home 
que sempre tiña boas palabras para os demais. 
Isto non é de estrañar, xa que sempre estivo 
rodeado dunha familia marabillosa, formada 
por persoas atentas, comprometidas e agari-
mosas, entre elas a súa muller Luísa. 
 Entre tantos momentos compartidos 
sempre xorden milleiros de anécdotas, unha 
das que máis me acordo é a súa teima por 
deixar de fumar. Para conseguir este propósi-
to, organizara unha xornada de hipnose no Sa-

lón de Actos da Asociación e impartidas por un 
especialista de León. Con esta iniciativa logrou 
aprobar unha das súas materias pendentes. 
 Emilio sempre estivo moi implicado e 
ligado a Asetem, así como a outros proxectos 
da localidade, por exemplo: a Plataforma Au-
tovía por Melide. Emilio foi unha das persoas 
que loitou de xeito incansable por facer posible 
que a Autovía que une Santiago e Lugo pasase 
pola nosa vila. Unha iniciativa que se conver-
teu en realidade, aínda que el non vaia poder 
vela rematada. Porén, sempre poderemos dicir 
que foi parte dese grupo de persoas que o fixe-
ron posible. 
 Logo de tantos momentos comparti-
dos, tiven a sorte de ser a súa amiga, de vivir 
xuntos diferentes etapas, tanto nas que o vento 
remaba a favor como nas que non. Era un bo 
amigo co que compartir confidencias en días 
grises. 
 Se tivera que quedarme cunha caracte-

rística de Emilio Ares sería coa súa gran ca-
lidade humana, non concibía outro xeito de 
vivir que non fose premiando as persoas e os 
seus sentimentos sobre calquera motivo eco-
nómico ou de negocios.
 A pesares de non me poder despedir 
del unha última vez, por motivos de saúde, 
dende a Asociación de Empresarios e Empre-
sarias da Terra de Melide sempre o recordare-
mos con moito afecto e cariño. 
 Para rematar, non me quero esquecer 
de expresar o agradecemento da familia de 
Emilio Ares a todas as mostras de cariño amo-
sadas nestes días tan difíciles. 
 Que a terra che sexa leve compañeiro.

Pilar López López

Obituario a Emilio Ares
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 Como non podía ser 
doutro xeito, o venres 5 che-
ga unha das citas máis espe-
radas polas crianzas, a tra-
dicional Cabalgata das súas 
Maxestades os Reis Magos. 
Durante a tarde, chegarán 
directos de Oriente ás rúas 
de Melide os reis Melchor, 
Gaspar e Baltasar. A Ca-
balgata Real sairá ás 17:30 
horas do Pazo de Congresos 
para ás 18:30h poder recibir 
a todas as nenas e nenos no 
Belén Vivente do Centro So-
ciocultural Mingos de Pita. 
Neste espazo os cativos e 
cativas poderán conversar 
coas súas Maxestades de 

Oriente. Nesta actividade 
colabora a Asociación Cul-
tural Charamela.
 Por outra banda, o 
Belén Artesán poderá visi-
tarse todos os días de 8:30h 
a 19:00h na entrada da Casa 
do Concello de Melide. 
 Outro dos escena-
rios nos que este Nadal es-
tará cheo de actividades é o 
Centro Social do municipio 
que conta un ano máis cun-
ha programación especial, 
que inclúe dúas festas con 
Suso de Boente. A primei-
ra será a Festa de Nadal o 
sábado 23 de decembro ás 
17:00h. A segunda, a Festa 
de Reis o sábado 6 de xanei-
ro ás 18:00 horas.
 Entre tanto, e co 
obxectivo de facilitar a con-
ciliación familiar durante as 
semanas de festas, a Admi-
nistración local organiza o 
Campamento “Nadal polo 
mundo”. Celebrarase do 
22 ao 29 de decembro e do 
2 ao 5 de xaneiro de 2024. 
Esta iniciativa vai destinada 
a nenas e nenos de entre 4 
e 12 anos de idade. O hora-
rio das actividades será de 
9:00h a 14:00h. As familias 
interesadas deberán ins-
cribirse,  entre o 11 e  19 de 
decembro no departamento 
de Cultura do Concello. As 
prazas son limitadas e a ins-
crición poderá ser por días 
soltos. 

Melide convida a veciñanza e visitantes a vivir o Nadal 
cunha programación diversa para todas as idades
O Concello de Melide con-
figurou un amplo e variado 
programa de actividades 
para estas festas de Nadal, 
baixo o lema “Vive o Nadal 
no cerne de Galicia”. 
 Estas semanas a vila 
contará con diversas ac-
tuacións: teatro, concertos, 
baile, música e campamen-
tos infantís, entre outras 
moitas. 
 Este sábado 16 co-
meza a programación co 
tradicional Festival de Pan-
xoliñas, coas actuacións da 
Coral Polifónica do munici-
pio, o Orfeón Alcoa de Ar-
teixo e a Coral Lembranzas 
de Santa Cruz, ás 19:00 ho-
ras no Centro Sociocultural 
Mingos de Pita. 
 O xoves 21, o alum-
nado e profesorado do Con-
servatorio de Música Pro-
fesional darán o Concerto 
de Nadal ás 20:00 horas 
no Centro Sociocultural. 
Ao día seguinte, venres 22, 
ás 18:30 horas e no mesmo 
escenario haberá unha ac-
tuación de teatro e baile que 
leva por nome “A maxia do 
Nadal”, a cargo dos cativos 
e cativas das escolas cultu-
rais de baile moderno, ba-
llet e teatro do Concello. 
 Logo do día de Na-
dal, o martes 26 ás 17:30 
horas, representarase a 
obra “Carabela”, da Com-
pañía Galetreatro. Unha 
actividade para público fa-
miliar, a partir dos 3 anos, 
que narra o naufraxio dun-
ha cociñeira na Illa Pequena 
de Plástico, escrita por Pau-
la Carballeira e dirixida por 
Davide González. 
 O mércores 27, o 
Centro Sociocultural da lo-
calidade acolle un espec-
táculo de ilusionismo coa 
maga Patri Zenner, ás 17:30 
horas. Un espectáculo emo-
tivo, ecolóxico, divertido e 
visual dirixido ao público 
familiar.  
 Á mesma hora, do 
día seguinte, xoves 28 de 
decembro, será a quenda  
do espectáculo visual “Güe-

la Güela” de Galitoon. Nes-
ta representación narra-
rásenos a aventura dunha 
pequena cegoña que realza 
o valor da amizade, a soli-
dariedade e voar en grupo.
 Para rematar coas 
actividades no Centro So-
ciocultural Mingos de Pita, 
o venres 29 a veciñanza e 
visitantes poderán gozar do 
Concerto de Nadal da Or-
questra Clásica de Vigo, ás 
20:00 horas. Esta agrupa-
ción musical destaca pola 
súa aposta pola innovación 
e os novos formatos. A últi-
ma actuación será o tribu-
to musical “La Sirenita”, o 
sábado 30 ás 18:00 horas. 
Para este espectáculo, no 
que o público volverá per-
correr a clásica historia de 
Ariel e a súa arela por coñe-
cer o mundo dos humanos,  
é preciso adquirir as entra-
das na páxina web www.gi-
glon.com. 
 O último día do ano 
volve ser unha xornada de-
portiva para despedir o ano. 
Por iso, o 31 de decembro a 
Asociación Deportiva Cerne 
organiza, unha vez máis, a 
Carreira San Silvestre Soli-
daria Melidense. Esta tradi-
cional proba deportiva par-
tirá da Praza do Convento e 
terá carácter non competi-

tivo. Ademais, esta edición 
contará con tres categorías: 
benxamíns (saída ás 16:15 
horas), escolares (saída ás 
16:30h) e adultos (saída ás 
17:00h).
 Coa chegada de xa-
neiro realizaranse as últi-
mas actividades para con-
memorar o Nadal. Para 
comezar, a Biblioteca Xosé 
Vázquez Pintor é o espazo 
escolmado para os espectá-
culos da primeira semana 
do 2024. 
 A primeira quenda 
será de Cris de Caldas que 
representará “Contos de 
Nadal” o vindeiro mércores 
3 de xaneiro, ás 17:30 ho-
ras. Esta será unha sesión 
de contos mesturados e moi 
divertidos onde nada é o 
que parece. O espectáculo 
está dirixido a nenos e ne-
nas a partir de 4 anos. 
 O xoves 4 de xa-
neiro, á mesma hora que o 
día anterior, representará 
o seu espectáculo de mo-
nicreques Títeres Alakrán, 
que leva por título “A Pita 
Xefa”. Unha obra dirixida a 
un público familiar a partir 
dos 3 anos, é unha adapta-
ción da obra de Marta Lado 
que gañou o III Premio Fina 
Casalderrey de Literatura 
Infantil pola Igualdade.

O centro de Melide, no mes de decembro, con toda a iluminación de Nadal acendida. / Foto: Concello de Melide

O alumeado de Nadal da Praza do Convento en Melide. / Foto: Cerne
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Un dos murais realizados no interior do centro educativo. / Foto: CEIP Nº1

A asociación de Pais e Nais 
do CEIP Nº1, “O Forte”, 
realiza diversas actividades 
a prol da igualdade e a con-
ciliación das familias. 
 Unha das iniciati-
vas é a Ludoteca, que por 
segundo ano consecutivo 
se consolida neste centro 
educativo con 15 usuarios 
e usuarias. Esta actividade, 
totalmente gratuíta para 
o alumnado, está subven-
cionada polo Ministerio de 

Igualdade e a Xunta de Ga-
licia con 1.464,45 euros. 
 Outro dos proxec-
tos foi a realización de dous 
murais a prol da igualda-
de dentro do recinto esco-
lar. No realizado na zona 
do ximnasio participou o 
alumnado de 5º e 6º de pri-
maria. Para isto, a ANPA 
recibiu 2.710,40 euros dun-
ha axuda establecida dentro 
do Pacto de Estado Contra 
a Violencia de Xénero. Nes-

ta mesma liña, impartiuse 
unha Escola de Pais e Nais 
sobre relacións, afectivida-
de e sexualidade, a cargo do 
persoal da Academia do Pe-
queno Besbello, que tivo un 
importe de 289,60 euros. 
Nesta iniciativa de apren-
dizaxe, a directiva da ANPA 
botou en falta “unha maior 
implicación das familias”, 
dada a importancia dos te-
mas a tratar. 
 Por outra banda, 
para o mantemento das po-
líticas de xénero, a Deputa-
ción da Coruña concedeulle 
a asociación “O Forte” 5.995 
euros, destinados á bonifi-
cación das actividades, que 
son: artes marciais, pati-
naxe, baile moderno, pisci-
na, idiomas e reforzo. 
 Ademais, a raíz da 
Rede Cultural da Adminis-
tración provincial dende 
a ANPA puideron realizar 
dentro da Festa de fin de 
curso coa actuación de Tea-
tro Calavera. Neste proxec-
to a Deputación puxo 186 
euros e “O Forte” 124. 

A ANPA “O Forte” realiza diversas actividades 
a prol da igualdade e a conciliación familiar

Melide aproba por unanimidade instar á Xunta de Galicia a estender 
a cobertura do Centro de Atención Temperá máis alá dos 6 anos

O Concello de Melide vén de 
aprobar por unanimidade, 
no Pleno do 5 de decembro, 
instar á Xunta de Galicia 
a estender a cobertura do 
Centro de Atención Tempe-
rá máis alá dos 6 anos, para 

que estas crianzas poidan 
recibir estes servizos. 
 Nesta xuntanza dos 
representantes políticos me-
lidás non houbo discrepan-
cias no fondo e espírito da 
moción, é unha necesidade 

que as crianzas e familias 
con trastornos de desenvol-
vemento ou en risco de pa-
decelos poidan recibir, de 
xeito gratuíto, servizos como 
logopedia, psicoloxía ou te-
rapia ocupacional. 

Os representantes políticos no Pleno do 5 de decembro, no que se aprobou a moción. / Foto: Concello de Melide

O Concello de Melide entra 
a formar parte do Padroado 
da Fundación Vicente Ris-
co. O pasado 25 de novem-
bro, nunha xuntanza deste 
organismo, oficializouse a 
incorporación da Adminis-
tración local coa participa-
ción de Mayka Basalo San-
tín, concelleira de cultura. 
 Basalo valorou de 
xeito moi positivo esta par-
ticipación na reunión e lem-
brou a ligazón da figura de 

Vicente Risco á comarca da 
Terra de Melide, cuxo fol-
clore investigou na década 
dos anos 30 do pasado sé-
culo. “Esperamos seguir 
colaborando coa Fundación 
e participando nas súas ac-
tividades”, comentou a con-
celleira de cultura facendo 
fincapé no papel deste or-
ganismo como “actor cultu-
ral de primeira magnitude 
comprometido coa lingua e 
cultura galega”. 

 Para que isto sexa 
posible sería necesario mo-
dificar o decreto que regula 
a Rede Galega de Atención 
Temperá para ampliar o lí-
mite de idade, establecido 
actualmente entre os 0 e 6 
anos, que restrinxe a cober-
tura do servizo. Outra das 
opcións que se puxo sobre 
a mesa neste pleno foi a 
creación doutro servizo, por 
parte do Goberno galego, 
que cubra estas necesidades 
dos usuarios e usuarias dos 
centros de atención temperá 
cando cumpran os 6 anos. 
 Dende o Partido 
Popular, Dalia García, ma-
nifestouse favorable a esta 
moción e pediu incluír que 
se inste ao Goberno central a 
modificar a idade no marco 
lexislativo do Estado, xa que 
“a competencia de regular 
este servizo non é da Xunta”. 
 Por parte do PSOE 

de Melide, a súa voceira fixo 
fincapé na importancia de 
ampliar este servizo, dado 
que “as familias despois dos 
6 anos séntense totalmente 
abandonados polas Admi-
nistracións”. 
 O BNG manifestou 
o seu acordo coa moción e 
afirmou que nestes eidos 
“non se pode escatimar en 
recursos”. 
 A concelleira de Ser-
vizos Sociais, Carmen Liñei-
ra, fixo fincapé “necesidade 
urxente” de que estes 12 ne-
nos e nenas que van cumprir 
6 anos poidan continuar a 
recibir estes servizos. 
 Os Concellos de San-
tiso, Toques, Vilasantar e 
Arzúa tamén aprobaran  en 
pleno esta moción para rei-
vindicar as necesidades des-
tes servizos nos maiores de 6 
anos e as súas familias ante a 
Consellería. 

Cerne 214. Decembro 2023

O Concello entra a formar parte do 
Padroado da Fundación Vicente Risco

Mayka Basalo, concelleira melidá, na reunión da Asociación. / Foto: C. Melide
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392.481 euros financiados 
integramente pola Depu-
tación da Coruña, consiste 
na execución dunha senda 
peonil en dúas seccións da 
estrada para dar continui-
dade aos tramos de beira-
rrúas existentes a ambos 
lados, coa finalidade de fa-
cilitar o tránsito peonil en 
dita zona. 
 Para o tramo que 
vai dende o punto quilo-
métrico 13 + 130 ata o 13 + 
340 estase a executar unha 
explanación á marxe dere-
ita, para así construír a xa 
mencionada senda peonil 
que levará un ancho de 2 
metros. O material que se 
utilizará para o pavimento 
será formigo en masa colo-
reado, cumprindo así coa 
normativa de accesibilidade 
dos itinerarios destinados 
especificamente ao tránsito 
de persoas. Por este moti-
vo, estarán deseñados de tal 
maneira que resulten total-
mente accesibles para toda 
a veciñanza. 

 Ademais, colocarase  
un bordo prefabricado en-
tre a senda de formigón e o 
pavimento da calzada. 
 Noutro dos tramos, 
o que vai desde o punto qui-
lométrico 7 + 606 ata o 8+ 
156 prolongarase a senda 
existente colocando tamén 
un pavimento continuo de 
formigón en masa colorea-
do cun ancho de 2 metros, 
moi similar ao xa existente 
nesta zona. A maiores, ao 
igual que no tramo anterior-
mente mencionado, instala-
rase un bordo prefabricado 
entre a senda de formigón e 
o pavimento da calzada. 
 Estas obras supo-
ñerán unha importante 
mellora da seguridade peo-
nil da zona, tal e como fixo 
fincapé a deputada Mónica 
Rodríguez na súa visita ao 
concello de Toques. Ade-
mais, neste novo proxecto 
da Deputación provincial, 
destaca a necesaria accesi-
bilidade para todos e todas 
as persoas. 

A Deputación destina máis de 390.000 euros en 
mellorar a seguridade da DP - 4604 en Toques

A Deputación da Coruña 
destina 392.481 euros en 
mellorar a seguridade da 
estrada DP - 4604 que vai 
de Melide á parroquia de As 
Pías no concello de Toques.

 Para supervisar e 
comprobar de primeira 
man todos os avances feitos 
nesta obra, a deputada  de 
vías e obras, Mónica Rodrí-
guez, visitou xunto co al-

calde toquense, José Ángel 
Penas, e varios técnicos da 
Administración provincial, 
un tramo da estrada. 
 Este proxecto, que 
supón un investimento de 

A deputada de obras, Mónica Rodríguez, xunto co alcalde nunha visita á estrada afectada. / Foto: Deputación da Coruña

Os tres Reis Magos na Cabalgata do ano pasado. / Foto: O Noso Lar Visantoña

O Concello de Santiso orga-
niza un Nadal cheo de acti-
vidades para a veciñanza.  
 Para comezar, o vin-
deiro luns 18 de decembro, 
a nutricionista dos Centros 
de Saúde de Melide e Arzúa 
impartirá unha charla sobre 
alimentación en Visantoña 
e Arcediago. 
 O xoves 21, a Banda 
Escola de Música de Visan-

toña deleitará ao público 
co seu Festival de Nadal ás 
19:00 horas na Casa da Cul-
tura de Visantoña. 
 A seguinte actua-
ción corre a cargo da Coral 
Polifónica de Santiso, que 
dará un Concerto de Nadal 
en Arcediago o sábado 23. 
 O día de Noiteboa, 
os máis cativos e cativas re-
cibirán a visita de Papá Noel 

en Arcediago. Esta activi-
dade está organizada pola 
ANPA A Xuntanza. 
 O martes 26 de de-
cembro comezan o campa-
mento de Nadal e haberá 
concerto da banda infantil, 
Os Piñeiriños, en Visanto-
ña ás 12:00 horas. Ao día 
seguinte, as crianzas des-
frutarán do contacontos 
“O Apalpador e a nena sen 
medo”, tamén en Visanto-
ña. 
 O xoves 28, realiza-
rase a campaña “Agresión 
Off, eu digo non á violencia 
de xénero” no Polideporti-
vo de Visantoña de 10:30 a 
13:30 horas. 
 Para rematar o ano, 
toca “Nadal musical” coas 
agrupacións musicais do 
concello, ás 20:30h en Vi-
santoña. 
 Co comezo de 2024, 
o 2 de xaneiro haberá o es-
pectáculo: “A Gaita Gale-
ga”, homenaxe a Xoán Ma-
nuel Pintos en Visantoña. 
 Como peche final, o 
día 5 Cabalgata dos Reis. 

O Concello de Santiso organiza un Nadal 
cheo de actividades para toda a veciñanza

A Administración munici-
pal de Sobrado propón e 
organiza unha excursión a 
Xuvenlugo o vindeiro 26 de 
decembro. 
 Esta saída está des-
tinada a adultos, nenos e 
nenas nados antes do ano 
2020, no caso dos menores 
de 16 anos deberá ir acompa-
ñados dunha persoa adulta. 

 Dado que as prazas 
son limitadas, 50 en total, é 
preciso anotarse no Conce-
llo. As prazas cubriranse por 
orde de inscrición. O prezo 
da excursión é de 5 euros.
 Xuvenlugo é un es-
pazo de lecer no que crian-
zas e maiores poderán gozar 
de atraccións, inchables e 
moitas máis actividades. 

Sobrado propón unha saída a 
Xuvenlugo o 26 de decembro

Parte do cartel da saída a Xuvenlugo o 26 de decembro. / Foto: C. Sobrado



Publicidade 15Cerne 214. Decembro 2023



16 Publicidade Cerne 214. Decembro 2023

PESCADOS E MARISCOS 
MANOLO

“Peixe e marisco de gran variedade e 
máxima calidade da lonxa de Ribeira” 

Rúa Gaiteiros Os Garceiras, 3
15800 (Melide)
981 50 73 97
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As Casa Niño de Santiso organizan a 
terceira edición do “Nadal Solidario”

As Casas Niño de Santiso 
organizan, por terceiro ano 
consecutivo, a iniciativa 
“Nadal Solidario”, na que se 
recollen alimentos non pe-
recedoiros e xoguetes en bo 
estado para axudar ás per-
soas da contorna que máis 
o necesitas nestas datas si-
naladas. 

 A poboación que 
desexe participar nesta ac-
tividade poden acudir á 
Casa Niño Axóuxere (Lugar 
Portocelo, sn, Niñodaguia) 
ou á Casa Niño Brincadeira 
(Ribadulla, sn) en horario 
de 9:00 a 13:00 horas. No 
caso das persoas que quei-
ran colaborar e non poidan 

O salón dunha casa con diversos agasallos para crianzas debaixo da árbore de Nadal. / Foto: istock

achegarse ata os espazos 
indicados, poden contactar 
coas responsables para bus-
ca unha alternativa. O prazo 
para facer entrega remata 
este venres 15 de decembro.
 Unha solidaria ini-
ciativa na que “un pequeno 
xesto pode cambiar moitas 
vidas”. 

A Oficina Móbil de expe-
dición do Documento Na-
cional de Identidade xa ten 
datas para visitar Santiso 
no vindeiro ano. Os días es-
colmados son: 23 de xanei-
ro, 15 e 18 de marzo, 23 de 
maio, 20 e 23 de setembro 
e 20 de novembro do 2024. 
 Para anotarse nun-

ha destas datas e poder ex-
pedir ou renovar o DNI será 
preciso que as persoas inte-
resadas acudan ás oficinas 
do Concello de Santiso ou 
chamen ao 981 81 85 01. 
 Grazas a estas ofi-
cinas móbiles a veciñanza  
pode renovar o seu DNI sen 
moverse da súa vila.

Unha persoa suxeitando o seu teléfono no que ten o DNI electrónico. / Foto: iStock

A Oficina Móbil para expedir 
o DNI xa ten datas en Santiso
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Ilusión, esforzo e compromiso: 
as claves do CIRE para a temporada 23/24

Varios xogadores e xogadora presentando as novas equipacións para as vindeiras catro temporadas. / Fotos: Cire

Quizais a aposta máis forte 
do CIRE esta temporada, 
da que un terzo xa vai con-
sumida, sexa o fortalece-
mento da plantilla e corpo 
técnico do primeiro equipo.
 Un cúmulo de cir-
cunstancias, este ano favo-
rables, levaron a que varios 
xogadores (algúns dos cales 
xa tiveran relación co equi-
po noutra época) quixesen 
participar activamente do 
proxecto que pretende ilu-
sionar á afección e, se é 
posible, levarnos a algun-
ha meta máis alta a medio 
prazo. Se a iso engadimos 
a participación máis nume-
rosa de xogadores forma-
dos na canteira do CIRE ata 
o de agora, a ilusión medra 
moito. Pasiño a pasiño…
 Desde a Directiva 
falan de “continuidade”, 
pero dado que o presupos-
to medrou aínda máis este 
ano, os cartos son, inescu-
sablemente, un “tesouro” 
que buscar aínda con máis 
forza se cabe. E, neste pun-
to, queren destacar desde 
o club que “as portas ás 
que chamam0s abríronse 
todas” e o tecido comer-
cial e industrial de Melide 

axuda ao club “o mellor 
que pode”. “Non é cousa 
menor”, insisten, porque 
xuntar tanto diñeiro para 
dar estabilidade todo o ano 
resulta complicado. Tamén 
as institucións, encabeza-
das polo Concello, resultan 
transcendentes para dar 
xeito ao proxecto.
 Sete equipos son os 
que están a competir des-
de setembro (algunha ca-
tegoría comezou un pouco 
máis tarde, en outubro) nas 

diferentes ligas: prebenxa-
mín benxamín, alevín, in-
fantil, cadete, xuvenil e se-
nior para “tratar de levar 
o nome de Melide o máis 
lonxe posible e que se fale 
ben de nós e do pobo”, co-
menta un directivo.
 Con tres deses equi-
pos asentados xa na Pri-
meira Autonómica (a tem-
porada pasada o Cadete 
estivo a piques de lograr o 
fito de subir a Liga Galega 
por primeira vez) a idea é 

“seguir fortalecendo esa 
posición nas categorías de 
máis idade e formar, for-
mar e formar aos máis pe-
quenos”. A formación é a 
base de todo futuro prome-
tedor de calquera club, “e 
así o entendemos tamén no 
CIRE”.
 A Xunta Directi-
va renovou compromiso, 
como xa se informou, por 
outros catro anos “porque 
entendemos que somentes 
desde a implicación é posi-

ble que os proxectos coma 
este saian adiante”. Ade-
mais, o apoio de pais/nais, 
a comprensión polas de-
cisións que se toman polo 
ben do club, o apoio (xa 
sinalado) das institucións, 
dos socios/as, colaborado-
res, patrocinadores segui-
rán facendo un CIRE máis 
forte. “Seguiremos pedindo 
a colaboración de todos/as 
porque é a única maneira 
de que o CIRE sexa unha 
institución forte”.
 Por último, un as-
pecto que queren destacar 
tamén desde o corpo direc-
tivo, é a “crecente presenza 
de afeccionados nas gradas 
do Municipal”, o que “pro-
duce moita satisfacción, 
máis da que a xente ima-
xina”. Prodúcese, ademais, 
unha sinerxía entre as di-
ferentes categorías, de ma-
neira que “uns baixan ver 
xogar aos outros, e así con 
todas as categorías”. Fer-
moso.
 Que dure, que siga, 
que vexamos un CIRE forte 
durante moitos anos. Den-
de a directiva queren amo-
sar o seu profundo agrade-
cemento.

Patrocinadores: 

Colaboradores: 

Continuidade no proxecto que lle dá estabilidade ao club

#EUSONDOCIRE
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“É importante dar a coñecer os xogos tradicionais entre os cativos”

Xan Méndez e outros membros da Asociación Galega do Xogo Popular e Tradicional cunha pancarta que anima a xogar e vivir en galego. / Foto: AGXPT

- Lembras como naceu 
este proxecto? 
- Xan Méndez: A Asocia-
ción naceu a raíz dunha tese 
doutoral de Paco Veiga so-
bre os xogos populares. A 
AGXPT foi levar á práctica 
o traballo da tese. A nosa 
primeira saída foi a unha 
escola da Serra de Outes e, 
a partir desa, xa fomos a fei-
ras, festas e outros centros 
educativos. 
- Por que é importante 
estimular a memoria 
colectiva a través dos 
xogos?
- X.M: Para ver a importan-
cia que ten vouche poñer un 
exemplo que reflexa unha 
anécdota moi bonita. Nun-
ha das saídas, fomos a un 
xeriátrico cos xogos popula-
res e os usuarios e usuarias 
recoñeceron todos os xogos 
e lembraron a súa infancia, 
xente con 70 e 80 anos que 
recordaban, grazas a esa 
memoria colectiva, xogar 
co trompo ou a billarda. É 
importante, especialmente, 
aos cativos darlles a coñe-
cer estes xogos tradicionais 
para que non se perdan.
- Estas iniciativas tamén  

son un xeito de unir xe-
racións. 
- X.M: Por suposto. Cando 
os pais e nais acoden ás no-
sas actividades explícanlles 
aos rapaces como se xoga e 
a eles gústalles e piden com-
prar un trompo ou facer 
unha carrilana. 
- As crianzas teñen inte-
rese neste tipo de enre-
dos?
- X.M: Sempre amosan 
interese. Nas actividades 
poñen moito empeño en 
aprender a xogar con estes 
xogos populares e, cando 
marchamos, xa nos pregun-
tan por cando volvemos. 
- E coñecen estes xogos?
- X.M: Neste caso, temos 
que facer unha pequena di-
ferenciación. Nas cidades, 
a maioría dos rapaces, non 
coñecen estes xogos tradi-
cionais e, pola contra, no 
medio rural coñécenos case 
todos. 
- A que se pode deber 
esta diferenza?
- X.M: Por dúas cousas: 
para comezar, nas cidades 
non se xogou e, a maiores, 
nas cidades non hai espazos 
para xogar. Non obstante, 

nas vilas e aldeas pois vas 
a unha carballeira ou a un 
prado, incluso hai cativos e 
cativas no rural que se de-
dican a facer xogos. Antes, 
cando ían coas vacas, para 
entreterse facían os seus 
propios xogos para pasar o 
tempo. Os pais e nais dos 
nenos e nenas das vilas case 
todos xogaron na súa infan-
cia co trompo ou á rá e pó-
denllo ensinar aos seus fillos 
pero nas cidades non hai esa 
transmisión do xogo.
- Cres que sería benefi-
cioso contar cun espazo 
para xogar a xogos tra-
dicionais nos centros 
educativos?
- X.M: Nós temos moitas 
escolas que nos chamaron 
para escoller un espazo no 
que realizar este tipo de 
xogos. Un exemplo témo-
lo aquí en Melide, no CEIP 
Mestre Pastor Barral, que 
ten todo o patio pintado 
para xogar a xogos popula-
res. Non obstante, para isto 
é preciso contar coa impli-
cación do profesorado para 
que o alumnado continúe 
xogando. 
- Estase a perder o 

arraigo aos xogos tradi-
cionais?
- X.M: Non, eu diría que 
cada vez a xente preocú-
pase máis. Cando naceu a 
AGXPT a penas había aso-
ciacións de xogos e agora 
hai moitísimas. Ademais, 
na actualidade atopas xente 
que fai os xogos e os vende 
polas feiras pero no mo-
mento que nós empezamos 
non había. Nós fomos a se-
mente de todo este proceso. 
- Que supón cumprir 20 
anos como Asociación?
- X.M: Unha alegría in-
mensa. Igual non coas mes-
mas ganas que cando come-
zamos porque tamén imos 
máis vellos, pero estamos 
moi orgullosos do traballo 
que fixemos. O noso obxec-
tivo sempre foi ensinarlle 
aos rapaces o noso patrimo-
nio lúdico. 
- Como ides festexar 
estas dúas décadas da 
AGXPT?
- X.M: Durante todo o mes 
de decembro expoñeremos 
diversos xogos populares 
no Museo da Terra de Me-
lide. Logo, o sábado 16, pola 
mañá haberá un taller de 

construción de xogos para 
cativos e, na Praza do Con-
vento, poñeranse diferentes 
xogos populares. Pola tar-
de, proxectarase un vídeo 
que repasa os 20 anos da 
Asociación; para continuar, 
haberá unha mesa redonda 
sobre o presente e futuro 
dos xogos tradicionais e, 
para pechar a xornada, ac-
tuará o contacontos Celso 
Sanmartín. Todas estas ac-
tividades son gratuítas. 
- Os xogos populares 
tamén se dixitalizan. 
- X.M: Si, grazas a unha co-
laboración co Consello da 
Cultura Galega puidemos 
lanzar unha aplicación e pá-
xina web para divulgar estes 
xogos. Nesta App, única en 
todo Europa, contamos con 
ter, antes do verán, 150 xo-
gos. Na páxina web, xogos-
tradicionais.gal, xa temos 
máis de 200 recursos para 
consultar. Non hai escusa 
para non aprender a xogar. 
- Que lle pedides ao fu-
turo?
- X.M: Ter saúde e seguir 
como ata agora. A nosa idea 
é continuar a ensinar o noso 
patrimonio lúdico. 

20 Anos da Asociación Galega do Xogo Pupular e Tradicional
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“A arte debe conmover, cuestionar, incomodar para que non 
deamos por feito que o mundo é dunha determinada maneira”

Paula Carballeira na presentación de “As Alumnas” na Sala de Conferencias do Edificio Multiusos. / Fotos: T. Melide

- Case 20 obras de litera-
tura infantil e xuvenil, 4 
de teatro, 2 de poesía, 1 
de narrativa e varias en 
colaboración con outros 
autores. Logo de tantos 
títulos, como unha se-
gue a conservar a inspi-
ración para escribir?
- Paula Carballeira: Eu 
creo que a inspiración sem-
pre está aí, o caso é que 
repares nela. Ás veces, an-
damos con tanta présa que 
non somos donas do noso 
tempo, e a min gústame pa-
rar un momentiño ese ritmo 
acelerado, mirar ao redor, 
ver que acontece e escribir 
por se podo aportar algo, 
por se alguén atopa compa-
ñía nos meus libros.
- No mes de setembro 
o Ministerio de Cultura 
outorgábache o Premio 
Nacional de Literatu-
ra Dramática 2023 coa 
obra “As alumnas”, 
unha en que pensa can-
do lle dan un premio 
coma este?
- P.C: Nunca pensei que re-
cibiría un premio así, a ver-
dade, é algo que non esperas 
e, polo tanto, unha enorme 
sorpresa. A min emocio-
noume que se seleccionase 
“As alumnas” entre obras 
de teatro de todo o Estado, 
e as mensaxes de persoas 
de diferentes eidos que se 
alegraban sinceramente, 
por min, porque coñecían 
a miña traxectoria, porque 
leran o libro… Coa emoción, 
non puiden reflexionar ben 
o que significaba ata que 
acouguei o ánimo. E niso 
ando.
- A literatura galega e, 
en especial, a escrita 
por mulleres está vivin-
do un gran momento. A 
que pensas que se debe?
- P.C: Penso que temos 
unha literatura forte por-
que hai moitas persoas 
traballando pola nosa cul-
tura desde o compromiso 
e o risco, especialmente as 
mulleres. As circunstancias 

actuais fan que sexa máis 
visible ese traballo e que 
sexa apreciado, pero iso 
responde a moitos anos de 
loita por darnos a coñecer, 
por abrir camiños e por non 
conformarnos, senón que-
rendo ir máis alá.
- Nunhas declaracións a 
Europa Press comenta-
ches que “todas as per-
soas teñen o recordo 
dun mestre ou dunha 
mestra que lles ensina 
o mundo doutra manei-
ra”, como foi a túa expe-
riencia persoal? 
- P.C: No meu caso, hai 
dúas profesoras que me in-
fluiron especialmente, unha 
que me deu clase ata que 
fun ao instituto e que foi a 
que me animou a escribir 
en galego, a presentarme a 
concursos, a que me pasaba 
libros e me poñía en contac-
to con escritores e escritoras 
da nosa cultura, e outra, xa 
no instituto, que nos lía con-
tos de Edgar Allan Poe coas 
persianas a medio baixar. 

As dúas tiñan un nome se-
mellante:
Sabela e Isabel.
- É o ensino a ferramen-
ta que cambiará o mun-
do?
- P.C: Por suposto. A vida 
é unha aprendizaxe. Gústa-
me pensar o ensino como 
algo amplo, que abarca case 
todo, non só a transmisión 
de coñecementos, tamén as 
emocións, os sentimentos, a 
imaxinación…
- Por que escolliches 
o personaxe de María 
Barbeito e a dúas das 
súas alumnas ficticias 
para escribir este obra?
- P.C: María Barbeito daría 
para escribir moitas obras, 
por todo o que supuxo, todo 
o que aportou: unha nova 
maneira de entender o ensi-
no, a sensibilidade cara aos 
problemas do alumnado, a 
apertura a correntes euro-
peas, a confianza nun futuro
mellor… Foi recoñecida e 
moi ben considerada du-
rante a II República, pero 

chegou a Guerra Civil, qui-
táronlle os méritos e a posi-
bilidade de ensinar a futuras 
mestras. Eu quería falar de 
María Barbeito a través das 
súas alumnas, que viviron 
todo isto, que viron como 
cambiaba a sociedade e, con 
ela, as súas vidas.
- Como foi o traballo 
previo para facer de “As 
Alumnas” unha realida-
de?
- P.C: Tiven que investigar 
moito, claro, porque quería 
citar materiais da época e 
que fose unha historia crible 
na que persoas de calque-
ra idade puidesen sentirse 
identificadas. O material 
histórico está accesible en 
internet, e despois, entre 
lembranzas, fotografías e 
algún documento audiovi-
sual, imaxinei a Rosa e a El-
vira, as protagonistas.
- Esta é unha peza de 
teatro na que se convi-
da á reflexión, por que 
é importante que a arte 
nos faga pensar e deba-

ter?
- P.C: É importante que 
teñamos unha opinión pro-
pia, unha maneira de ver as
cousas, para non deixarnos 
arrastrar polas correntes de 
pensamento que uniformi-
zan e que falan por nós. A 
arte debe conmover, cues-
tionar, incomodar, para que 
non deamos por feito que 
o mundo é dunha determi-
nada maneira. Hai tantos 
mundos como persoas, e 
iso na arte está moi presen-
te. Ademais, se falamos de 
teatro, no escenario vese, 
de maneira máis ou menos 
deformada, como somos, 
como nos ven os demais, e 
iso debería facernos pensar.
- Outra das túas facetas 
máis recoñecidas é a 
de contacontos, son as 
crianzas un público di-
fícil?
- P.C: Non creo que as 
crianzas sexan un público 
difícil, creo que son un pú-
blico esixente, porque te-
ñen o seu criterio e debes 
mostrar moito respecto, ter 
moita capacidade de xogo e, 
ao mesmo tempo, ser moi 
honesta co que lles queres 
dicir. O mesmo acontece 
cando contas contos co pú-
blico adulto, só que cambia 
o tipo de xogo ou a maneira 
de xogar.
- A principios de no-
vembro visitaches Me-
lide para presentar “As 
alumnas”, por que é 
importante que as au-
toras e autores se ache-
guen aos seus lectores e 
lectoras para falar das 
súas obras?
- P.C: Sempre que as cir-
cunstancias o permitan, o 
diálogo co autor ou a autora
permíteche ir un pouco máis 
alá na lectura do libro, com-
pletar o universo. Se se dá o 
caso, volves para a casa coa 
sensación de que o autor ou 
a autora forma parte xa da 
túa familia, e iso fai que os 
seus libros sexan diferentes 
dos outros.

Entrevista a Paula Carballeira
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Texemanexe, un novo proxecto para a dinamización dos recreos

coa agulla e ensaiar os pun-
tos básicos. 
 Ao alumnado o que 
máis lles gusta desta ini-
ciativa é “aprender a usar 
a agulla para facer cousas 
como bufandas ou bolsos 
para despois poder regalar”. 
Ademais, fan moito fincapé 
no gran manexo das profe-
soras “son moi boas ensi-
nando”, iso que para moitos 
non é a primeira vez, xa que 
“hainos que teñen nais ou 
avoas que tecen na casa e 
xa tiñan unhas nocións bá-
sicas, é asombroso o xeito 
que teñen”, comenta Inma.  

 “Esta nova activi-
dade tamén é un xeito de 
visibilizar aos invisibles, un 
espazo de inclusión e di-
versidade”, destaca Nuria, 
unha das mestras implica-
das neste proxecto. Esta é 
unha das patas desta ini-
ciativa, integrar aos nenos 
e nenas con maiores dificul-
tades para socializar; porén, 
non é a única, “durante es-
tes recreos o gancho axúda-
lles a adquirir habilidades 
relacionadas co espazo e o 
tempo, a motricidade e a 
concentración”, fai fincapé 
unha das mestras. 

Alumnado do IES de Melide e profesorado nos recreos de gancho, unha das actividades con máis éxito. / Foto: Cerne

 A implicación de 
Inma, profesorado e alum-
nado é tal que teñen ata 
chapas co seu propio logoti-
po e nome “Texemanexe”. É 
máis, o seguinte obxectivo 
por parte de todas as per-
soas implicadas é “poder 
conseguir un espazo fóra 
do centro educativo, como 
pode ser unha cafetería da 
vila, no que lles deixen xun-
tarse unha vez por semana 
para tecer”, explica Nuria. 
 “Texemanexe come-
zou coa finalidade de dina-
mizar os recreos e nunca 
puiden imaxinar o gran éxi-
to que tivo dende o princi-
pio. Ademais, cada vez ve-
ñen máis rapaces e rapazas 
aprender e a min cáeme a 
baba. Son todos moi bos e 
sempre se deixan guiar por 
nós.”, sinala emocionada 
Inma. A pesares disto, non 
todos os cursos e idades 
participan por igual, “soe 
vir alumnado de primeiro, 
segundo e terceiro da ESO, 
nos cursos dos maiores é un 
pouco máis difícil atraelos a 
este tipo de proxectos”, co-
menta. 
 Unha actividade 
diferente que converte os 
recreos dos martes e xoves 
nun tempo para a concen-
tración, o sosego e a diver-
sión dun xeito diferente. Un 
espazo para conectar co fío 
e as agullas, así como para 
compartir tempo con esta 
pequena familia que naceu 
arredor de “Texemanexe”. 

Hai lugares que, a pesa-
res do frío do inverno e de 
non contar cunha cheminea 
de lume, dan moita calor e 
transmiten esperanza. Sen-
timentos de que as cousas 
mudan e avanza, de que hai 
outro xeito de ensinar e co-
municar. Todo isto é o que 
sucede cando chegas ao IES 
de Melide, en pleno recreo, 
e te atopas cun grupo de 
alumnado en absoluto si-
lencio e concentración por 
mor dunha nova actividade, 
tecer. 
 Dende o curso pasa-
do, Inma (conserxe do cen-
tro educativo) prepara un 
pequeno espazo con agullas 
de gancho, cestas con bolos 
de lá de diferentes cores e 
varios asentos. Un pequeno 
oasis ao que van chegando 
rapazas e rapaces con ga-
nas de coller as agullas para 
conectar cos puntos do gan-
cho. Para Inma, alma des-
te proxecto, “é unha satis-
facción velos tecer, isto xa 
merece a pena aínda que só 
haxa un neno ou nena que 
deixe un pouco o teléfono e 
se anime a aprender duran-
te o recreo”. 
 Non obstante, Inma 
non está soa nesta tarefa, 
acompáñana profesorado e 
tamén unha nai afecciona-
da ao gancho que xa é unha 
máis nos recreos. Entre to-
das ensínanlle ao alumnado 
a facer: pequenas bonecas, 
pendentes, bufandas, car-
teiras, mantas, decoración, 

... Neste espazo sen límites 
creativos atopamos mozos e 
mozas con diferentes tare-
fas, un dos máis veteranos 
traballa arreo para conse-
guir tecer unha bufanda 
para agasallar neste Nadal, 
outra rapaza pon toda a 
súa concentración nunha 
futura manta para un novo 
membro que está apiques 
de chegar á familia; pero 
tamén hai sitio para os máis 
novatos que logo de moito 
observar deciden comezar 
de cero, como é o caso dun 
rapaz que, polo momento, 
se centra en coller destreza 

Os recreos no IES de Melide
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Javier Castro, Espomasa Poliurenatos S.L

“A nosa idea de cara ao futuro é reciclar todos os 
colchóns de Galicia para valorizalos ao 100%”
- Que podemos atopar 
nas vosas tendas? 
- Javier Castro: Nas no-
sas tendas, tanto nas que 
temos en Galicia como en 
Madrid,  o que máis vende-
mos son colchóns, sofás e 
algo de mobles auxiliares. 
Logo, dentro do mundo dos 
colchóns temos canapés, al-
mofadas e todos os produ-
tos relacionados. 
- Fabricades vós todo o 
material que vendedes? 
- J.C: Todo o que é descan-
so fabricámolo nós aquí en 
Toques. 
- Imaxino que para fa-
cer ese gran volume de 
mercancía precisaredes 
moito persoal. 
- J. C: Actualmente, no gru-
po empresarial temos máis 
de cen persoas traballando. 
- E como se xestiona un 
negocio con tantos em-
pregados?
- J.C: É complicado polo 
que é preciso delegar un 
pouco nos encargados de 
cada sección para xestionar 
mellor o persoal. O máis 
complexo é que temos os 
empregados bastantes dis-
persos, dado que contamos 
con tendas e fábrica en Ma-
drid, outra fábrica en Por-
tugal e esta de Toques pois 
sempre coa distancia é máis 
difícil, por iso temos que 
viaxar a miúdo. 
- Ter esta cantidade de 
traballo e persoal, esixi-
rá moita organización. 
- J.C: Por suposto. Temos 
que ter sempre os stocks ao 
día, todo actualizado, os pe-
didos en orde, ... Nós nisto 
temos bastante boa prácti-
ca porque vendemos moito 
en liña e a través de plata-
formas como Amazon, isto 
esíxenos moito en tempo 
porque dentro do progra-
ma Amazon Prime ti píde-
lo hoxe e mañá xa o tes que 
recibir. Entón todo o que 
nos compran entre as tres 
da tarde de hoxe e as tres 
da tarde de mañá temos que 
sacalo unha hora despois. 

- Dirías que vendedes 
máis a través de Inter-
net ou a xente prefire 
acudir ás tendas?
- J.C: Temos dúas moda-
lidades: por unha banda, 
Internet cada vez estase 
posicionando máis, temos 
máis vendas en liña e au-
mentaron tamén o núme-
ro de países nos que ven-
demos.  A través da rede a 
clientela pódenos mercar 
por medio da páxina web 
ou ben mediante diversas 
plataformas. Aquí en Espa-
ña vendemos en Amazon, 
Carrefour, Worten e Priva-
lia, logo internacionalmen-
te con Amazon chegamos a 
seis países pero tamén es-
tamos noutras plataformas 
internacionais. Non obstan-
te, nós sempre apostamos 
pola tenda física e seguímo-
lo facendo. A nós benefícia-
nos ter estes espazos físicos 
e a xente que quere un col-
chón dun nivel máis alto, 
prefire probalo e velo. Unha 
mostra da aposta tamén po-
las tendas é dúas que abri-
mos en Madrid. 
- De feito, en Melide in-
augurastes unha tenda 

hai uns meses. Como foi 
a acollida?
- J.C: Ben, a verdade sor-
prendeunos bastante. Nós 
aí o que temos realmente 
é unha planta de reciclaxe 
para facer un produtos sos-
tible, é dicir, nós a partir 
dos colchóns vellos reciclá-
molos, tratámolos e volver 
facer materia prima para 
nós. A xente respondeu moi 
ben a apertura da tenda, 
temos clientela da comar-
ca e non nos afecta ás ou-
tras que é o importante, xa 
que tamén temos tendas en 
Lugo e Santiago. En Melide 
está moi ben situada porque 
colle unha contorna moi 
ampla que vai dende Palas 
de Rei, pasando por Friol e 
chegando a Lalín.
- A sostibilidade dos 
produtos é un valor en-
gadido para a clientela?
- J.C: Si, en España estase 
empezando agora a darlle 
valor pero nós xa levamos 
moitos anos vendendo en 
outros países que nolo pe-
dían e cada vez máis. Este 
foi un pouco o motivo polo 
que decidimos montar esta 
planta para reciclar o maior 

Javier Castro, responsable de Espomasa, na fábrica que a marca ten no municipio de Toques. / Foto: Espomasa

número de colchóns posi-
bles. A nosa idea de cara ao 
futuro é procesar todos os 
colchóns de Galicia e que se 
volvan valorizar pero cun-
ha pegada de carbono cero 
porque, agora mesmo, o col-
chón valorízase pero unha 
vida un pouco diferente. No 
noso caso o colchón reco-
llémolo e valorizámolo ao 
100%, tanto sexa de resor-
tes como de espuma, non 
queda ningún residuo. 
- Grazas ao confinamen-
to da pandemia parece 
que nos concienciamos 
na necesidade de contar 
cun bo produto de des-
canso. 
- J.C: Si, de feito o concep-
to de cambio o colchón an-
tes quedouse. Nós vemos 
que a xente, actualmente, 
preocúpase un pouco máis 
polo descanso. Noutros paí-
ses como Francia, Suíza ou 
Bélxica xa tiñan esa menta-
lidade de mudar o colchón 
cada cinco ou seis anos, e 
en cambio aquí en España 
aínda temos colchóns nas 
casas con dez ou doce anos 
pero esta tendencia está 
mudando. 

- Que é o máis impor-
tante nun colchón para 
obter un bo descanso?
- J.C: Dentro da calidade 
despois sempre é para gus-
tos. Nós facemos colchóns 
en alta residencia (HR) e 
despois engadímoslle vis-
coelástica; agora mesmo 
estamos cunhas bastante 
técnicas, moi transpirables 
e xa non hai eses problemas 
de calor nos colchóns. Ten-
do de todo eu se me teño 
que mollar voume á espuma 
HR e a viscoelástica, xa sa-
bemos que hai resortes en-
sacados que están moi pre-
sentes pero nós seguimos 
apostando pola espuma HR 
e a viscoelástica. 
- Afectouvos a suba de 
prezos?
- J.C: No noso caso, os 
produtos que vendemos en 
tenda conseguimos aguan-
tar os prezos o máximo que 
puidemos. Non obstante, o 
que vendemos a clientela 
que nos merca por camións 
tivemos que subir os pre-
zos porque a subidas das 
materias primas foi brutal. 
Tivemos moitas materias 
primas principais que du-
plicaron o seu prezo, polo 
que era imposible vendelos 
ao mesmo importe. Grazas 
que, agora mesmo, están 
bastante estables. A nós 
aféctanos todo porque tra-
ballamos con produtos que 
se fan noutros países. 
- Como foi este 2023?
- J.C: Para nós foi un ano 
récord, tivemos moita sor-
te porque foinos bastante 
ben, no grupo imos acadar 
o noso obxectivo de factu-
ración. Podemos dicir que 
este 2023 foi un ano récord 
na nosa empresa polo que 
non podemos estar máis 
contentos. 

Espomasa 
Poliurenatos

Estrada DP - 4604, 14 
15806, Toques

Tlf: 981 50 59 71
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